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Ja, u leest het goed: diploma-uitreikingen. Meervoud. Onze twee jongste dochters zijn 
geslaagd. Naast het vlagritueel met dit keer twee tassen aan de vlaggenstok, mochten we 
ook naar de diploma-uitreiking. 

Onze dochters hebben beiden het Gomarus college in Leeuwarden doorlopen. Havo en tl-
diploma op zak. Een leuk moment om als familie mee te maken. Rijk uitgedost in mooie kleding 
op stap naar Leeuwarden. Uiteraard hebben beiden recht op hun momentje om te stralen. En 
dan bij voorkeur met familie en vrienden om hen heen. Trots zijn op hun prestatie na een periode 
van hard werken. 

Ontzettend mooi om te zien hoe de leraren een beeld van je kinderen schetsen. Ze maakten hen 
een lange periode mee en gaven een zeer treffend beeld. 

Kunstmatige intelligentie 

Onlangs mocht ik naar een bijeenkomst over kunstmatige intelligentie (AI). Het bedrijf Humain’r 
uit Leeuwarden interviewde dertig ondernemers die werkzaam zijn in de gemeente Noardeast-
Fryslân. De gesprekken werden opgenomen. Door middel van AI zijn de gesprekken samengevat 
en herschreven en zijn de belangrijkste zaken eruit gehaald. Hierdoor krijg je inzicht in wat er 
leeft bij deze ondernemers. Wat is hun motivatie en welke gemeenschappelijke kansen zien zij in 
de regio? 

Ontzettend interessant omdat je weet dat deze techniek de wereld gaat veranderen. Onze 
studenten gebruiken deze techniek nu al in meer of mindere mate in hun opdrachten. Kun je nu 
zeggen dat het ontvangen verslag van ons gesprek een perfecte samenvatting is? Helaas is dit 
niet het geval. Je leert dat er meer data en ook specifiekere data nodig is. AI kan een deel van je 
werk automatiseren maar niet overnemen. We blijven nodig om te controleren of dit verslag de 
essentie betrouwbaar weergeeft. 

Je kunt dus zeggen dat je, net als de leraar, goed moet observeren hoe de leerling in elkaar zit. 
Een betrokken relatie is nodig om een betrouwbaar beeld te geven. Wanneer je denkt dat 
computers al ons werk gaan overnemen dan hebben we goed nieuws: dit is niet het geval. Ze 
kunnen ons op de goede weg helpen, maar wij blijven nodig om nuances te geven. 

Data-eigenaar 

Een belangrijke vraag is: wie is eigenaar van de data en hoe beveiligen we die? Je kunt je 
voorstellen dat in onze huidige samenleving digitale oorlogsvoering een groot risico is. Op dit 
moment worden onze gegevens uitgeleverd aan het buitenland om daar te controleren. Hoe 
verstandig is dat? 

Voor ons kantoor blijft gelden dat wij een betrokken relatie met onze klanten moeten blijven 
opbouwen, want met volledige, betrouwbare informatie ontvangen ze het beste persoonlijke 
advies. 

Jaap Jongsma is financieel adviseur bij bureau Rentmeester Financieel Advies in Damwâld 

 


